



Freie Universität



Berlin

Newsletter 2/2015

## News from Freie Universität Berlin Cairo Office

Dear colleagues and friends,

In May, we had the pleasure to celebrate the fifth anniversary of our liaison office in Cairo. The presence of so many of you at this event was a great encouragement for us. Anniversaries are an occasion to look back and to look forward. The conference on Higher Education was an excellent opportunity to reflect on critical developments during the past five years in Egypt and Germany. With the Egyptian German Science Monitor, we contribute to an assessment of the Egyptian Innovation Landscape and look into new venues of cooperation. The German Science Day for Egyptian PhD and Postdoc Candidates was again a great occasion to intensify the links of our university with our Egyptian partners. In this sense, we very much look forward continuing our successful cooperation for the next five years and more.

Liebe Kolleginnen und Kollegen, liebe Freunde,

Im Mai hat unser Verbindungsbüro sein fünfjähriges Bestehen in Kairo gefeiert. Wir danken all jenen die gekommen sind und uns damit so stark ermutigt haben, unsere Arbeit fortzusetzen. Geburtstage sind immer ein Moment zurück zu blicken und voraus zu schauen. Dazu bot die erste Hälfte dieses Jahres wieder reichlich Gelegenheit durch eine Konferenz zur Entwicklung der Hochschulen der Region, die Erstveröffentlichung des Egyptian-German Science Monitor und den Deutschen Wissenschaftstag in Kairo. In diesem Sinne freuen wir uns mit Ihnen allen die gute Zusammenarbeit fortzusetzen.

Best wishes / Beste Grüße,

Dr. Florian Kohstall & Eman El-Mokadem

### Contents:

5 Years Cairo Office in Cairo

The DWZ releases its first publication of the „Egyptian German Science Monitor“

German Science Days for PhD and PostDoc Candidates

Conference „Higher Education in the Wake of the Arab Uprisings: Reflections from Egypt, Jordan, Libya, Tunisia and Germany“

Freie Universität among Top Four in Germany and 18th in Europe

PhD & Postdoc vacancies at Freie Universität Berlin

Global Communication and International Journalism - Double Degree Master's Program

Visiting Research Fellowship 2016



### 5 Years Cairo Office in Cairo

On 15 May 2015, Freie Universität Berlin Cairo Office celebrated its 5th anniversary. Over 80 representatives of Egyptian universities and partner institutions, alumni of FU Berlin and students, attended the celebrations. Hansjörg Haber, Ambassador of the Federal Republic of Germany to Egypt, Dr. Roman Luckscheiter, Director of the German Science Center, and Dr. Herbert Grieshop, Head of International Affairs at Freie Universität Berlin opened the event through their words of greetings. The Keynote Speech was held by Prof. Dr. Beatrice Gründler, Chair of Arabic Studies at Freie Universität Berlin. In her lecture "Arabic – From the World, to the World" she emphasized the role of Arabic as a cosmopolitan language. See the full report and photos of the event ->

### The DWZ releases its first publication of the „Egyptian German Science Monitor“

In January, the German Science Center released the first Egyptian German Science Monitor. This publication aims to provide in-depth information on research trends in Egypt and Germany and joint cooperation projects. This year's Monitor starts with the summary of a so-far unpublished evaluation of the Egyptian Science, Research and Technology landscape, conducted by Fraunhofer Gesellschaft in collaboration with the Egyptian Ministry for Higher Education. In addition, the Monitor contains different contributions on doing research in Middle East Studies, the use of solar energy for desalination and afforestation through sewage water. Read and download the Science Monitor here ->

### 5 Jahre Verbindungsbüro Kairo

Am 15. Mai 2015 feierte das Verbindungsbüro Kairo sein fünfjähriges Bestehen. Über 80 Vertreter von ägyptischen und deutschen Universitäten und Partnerinstitutionen, Alumni, Professoren und Studierende kamen zu den Feierlichkeiten. Hansjörg Haber, Botschafter der Bundesrepublik Deutschland in Ägypten, Dr. Roman Luckscheiter, Direktor des Deutschen Wissenschaftszentrums (DWZ), sowie Dr. Herbert Grieshop, Leiter der Abteilung Außenangelegenheiten eröffneten den Abend mit ihren Grußworten. Die Festrede hielt Professorin Dr. Beatrice Gründler, Lehrstuhlinhaberin für Arabistik an der Freien Universität Berlin. In ihrem Vortrag: "Arabic – From the World, To the World" erläuterte sie die Bedeutung der arabischen Sprache durch die Verbreitung wichtiger Literaturgattungen. Einen Bericht der Veranstaltung und Fotos sehen Sie hier ->



### DWZ Kairo veröffentlicht erstmals „Egyptian German Science Monitor“

Im Januar publizierte das Deutsche Wissenschaftszentrum Kairo erstmals den Egyptian German Science Monitor. Ziel der Publikation ist es zu einem besseren Verständnis von Trends in Wissenschaft und Forschung, in Ägypten und Deutschland beizutragen. Die erste Ausgabe enthält eine Zusammenfassung einer bisher unveröffentlichten Studie der Fraunhofer Gesellschaft und des ägyptischen Hochschulministeriums über das ägyptische Innovationssystem. Außerdem präsentiert der Monitor Beiträge zur Nahostforschung, zur Internationalisierung von Universitäten und zu Forschungsprojekten in Entsalzung und der Aufforstung

### German Science Days for PhD and PostDoc Candidates

In cooperation with the German Science Center, the Cairo Offices of Freie Universität Berlin, TU Berlin, TU München and Universität Marburg held a Special Counselling Event for Egyptian PhD and PostDoc Candidates on 16 May 2015. The four universities presented open positions for PhD and PostDoc candidates. Professors from all four universities offered special counselling hours to discuss research topics with the candidates. For information and pictures on the event click here ->



### Conference „Higher Education in the Wake of the Arab Uprisings: Reflections from Egypt, Jordan, Libya, Tunisia and Germany“

The closing conference of the DAAD funded project “Challenges and Transformations in the Wake of the Arab Spring: Change and Persistence” took place on 22 and 23 April in Berlin. The participants from Egypt, Germany, Jordan, Libya, Lebanon and Tunisia discussed the current political and social transformations in the Arab World and their implications for higher education and social sciences in the region. View the program ->

### Freie Universität among Top Four in Germany and 18th in Europe

According to the new ranking by the prestigious magazine Times Higher Education (THE), Freie Universität is one of the 60 most highly regarded universities in the world. As announced by THE in London, Freie Universität's reputation improved markedly during the past year. It is now ranked as one of the four most prestigious universities in Germany and 18th in Europe. Read more ->

von Wäldern. Der Science Monitor kann hier heruntergeladen werden ->

### German Science Days für Doktoranden und Postdoktoranden

Gemeinsam mit dem DWZ veranstalteten die vier Verbindungsbüros der FU Berlin, TU Berlin, TU München und Universität Marburg am 16. Mai 2015 eine Spezialberatung für ägyptische Doktoranden und Postdoktoranden. Die vier Universitäten präsentierten speziell für ägyptische Kandidaten ausgeschriebene PhD und Postdoc Plätze. Außerdem boten Professoren eine Spezialberatung für die von ihnen ausgeschriebenen Stellen an. Informationen und Bilder der Veranstaltung finden Sie hier ->

### Konferenz „Higher Education in the Wake of the Arab Uprisings: Reflections from Egypt, Jordan, Libya, Tunisia and Germany“

Die Abschlusskonferenz des vom DAAD geförderten Projekts „Challenges and Transformations in the Wake of the Arab Spring: Change and Persistence“ fand am 22. und 23. April in Berlin statt. Die Teilnehmerinnen und Teilnehmer aus Ägypten, Deutschland, Jordanien, Libyen, Libanon und Tunesien diskutierten die aktuellen politischen und sozialen Veränderungen in der arabischen Welt und ihre Auswirkungen auf die Hochschulbildung und Sozialwissenschaften in der Region. Zum Programm der Konferenz ->

### Freie Universität Berlin zählt zu den vier besten Universitäten in Deutschland. Europaweit auf Platz 18.

Das Magazin Times Higher Education (THE) bewertet die Freie Universität in seiner neuen Rangliste als eine der 60 angesehensten Universitäten der Welt. Die Hochschule verbesserte sich in diesem Jahr erneut deutlich. Sie zählt nun zu den vier angesehensten Universitäten Deutschlands und kommt europaweit auf Rang 18. Weiterlesen ->

### PhD & Postdoc vacancies at Freie Universität Berlin

Freie Universität Berlin Cairo Office offers new PhD & Postdoc vacancies to support Egyptian doctoral and postdoctoral candidates in applying for a scholarship (e.g. GERLS or GERSS). If the offered position meets your own research interests and you fulfill all the necessary requirements, please apply for an acceptance letter. The deadline for application is the **4th of September 2015**. The openings are listed here->



### Global Communication and International Journalism - Double Degree Master's Program

The Institute for Media and Communication Studies, Freie Universität Berlin, and the School of Journalism and Mass Communications, Saint Petersburg State University conducts the Master Program Global Communication and International Journalism. Courses are taught in English; an academic degree from both universities is provided upon graduation. Deadline for application is **June 15, 2015**. Read more ->

### Visiting Research Fellowship 2016

ZMO and BGSMS are inviting up to 10 applications as Visiting Researchers for the calendar year of 2016. The call is open for senior researchers and recent postdocs in the humanities and the social sciences. Deadline for applications is **August 31, 2015**. Read more ->



### PhD & Postdoc Plätze an Freie Universität Berlin

Das Verbindungsbüro Kairo unterstützt ägyptische Promotionskandidatinnen und -kandidaten und Nachwuchswissenschaftlerinnen und -wissenschaftler bei der Suche nach einer geeigneten Betreuerin bzw. Betreuer an der Freien Universität. Die Betreuungszusage einer Professorin bzw. eines Professors ist die Voraussetzung für die Bewerbung um ein Stipendium (z.B. GERLS oder GERSS). Sollten Sie sich für einen der genannten Plätze interessieren, bewerben Sie sich bitte für eine Betreuungszusage bis **4. September 2015**. Die Liste der aktuell ausgeschriebenen Plätze finden Sie hier ->

### Global Communication and International Journalism - Doppelmasterstudiengang

Das Institut für Publizistik- und Kommunikationswissenschaft der Freien Universität Berlin und die School of Journalism and Mass Communications der Saint Petersburg State University laden zur Bewerbung für ihren gemeinsamen Doppelmasterstudiengang Global Communication and International Journalism ein. Das Programm wird auf Englisch unterrichtet. Der Hochschulgrad Master of Arts wird von beiden Universitäten verliehen. Die Bewerbungsfrist endet am **15. Juni 2015**. Weiterlesen ->

### Visiting Research Fellowship 2016

ZMO und BGSMS vergeben für das Jahr 2016 bis zu 10 Stipendien für GastwissenschaftlerInnen. Die Ausschreibung richtet sich an erfahrene Forscher und jüngere Postdocs in den Geistes- und Sozialwissenschaften weltweit. Bewerbungsschluss ist der **31. August 2015**. Lesen Sie mehr ->

## Verbindungsbüro Kairo der Freien Universität Berlin/ Freie Universität Berlin Cairo Office

The liaison office in Cairo was opened in 2010. It aims to increase academic and scientific cooperation between Freie Universität Berlin and universities and research centers in Egypt and the Middle East. In our Cairo office, located at the German Science Center (DWZ), we will inform you about opportunities to study and research at the Freie Universität, as well as our joint projects with partners in Egypt and North Africa and provide you with information on funding opportunities. For more information, please visit [www.fu-berlin.de/en/sites/cairo](http://www.fu-berlin.de/en/sites/cairo) and follow us on Facebook.

Das Verbindungsbüro in Kairo wurde 2010 eröffnet. Es soll den Studierendenaustausch und die wissenschaftliche Zusammenarbeit zwischen der Freien Universität und den Universitäten und Forschungszentren in Ägypten und Nahost stärken. In unserem Büro im Deutschen Wissenschaftszentrum (DWZ) informieren wir Sie über Studienmöglichkeiten und Forschung an der Freien Universität, unsere gemeinsamen Projekte mit Partnern in Ägypten und Nordafrika und stellen Ihnen Fördermöglichkeiten vor. Weitere Informationen erhalten Sie hier [www.fu-berlin.de/cairo](http://www.fu-berlin.de/cairo) und auf Facebook.

If you would like to unsubscribe to our newsletter, please send us an email to: [cairo@zedat.fu-berlin.de](mailto:cairo@zedat.fu-berlin.de)



Dr. Florian Kohstall  
Leiter/ Director  
(PhD Counselling, Research and  
University Cooperation)



Eman El-Mokadem  
Projektassistentin/ Project  
Assistant  
(B.A. & M.A. Counselling)

<b>Office hours</b>	Monday & Wednesday, 10:00 a.m.-12:00 p.m. or by appointment
<b>Address</b>	11, Salah Ayoub Street 11211 Zamalek, Cairo, Egypt
<b>Tel.:</b>	+20 22 73 62 923
<b>E-Mail</b>	<a href="mailto:cairo@zedat.fu-berlin.de">cairo@zedat.fu-berlin.de</a>
<b>Homepage</b>	<a href="http://www.fu-berlin.de/cairo">www.fu-berlin.de/cairo</a>



**FOLLOW US  
ON FACEBOOK**